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Protokoll Forum för VIL-samverkan den 23 mars 2023 

Deltagare:  Ewa Ehrenborg, KI, ordförande 

Tora Almquist, Region Stockholm 

Anna Carin Wahlberg, KI 

Daniel Söderberg, studentrepresentant, KI  

Susanne Georgsson, Röda Korsets Högskola  

Marlene Lindblad, Röda Korsets Högskola (§1–2 och del av §3, via länk) 

Cecilia Larsdotter, Sophiahemmet Högskola  

Catharina Ahlin, Sophiahemmet Högskola 

Ingrid Hellström, Marie Cederschiöld högskola  

Jane Österlind, Marie Cederschiöld högskola 

Jeanette Westman, Marie Cederschiöld högskola 

Christina Joos, KI 

Susanne Kalén, Region Stockholm 

§1 Välkomna, utseende av ordförande och justeringsperson   
Ewa hälsar alla välkomna. Presentationsrunda. 
Ewa utses till ordförande för dagens möte. Tora utses att tillsammans med Ewa 
justera dagens protokoll. 

§2 Föregående protokoll  
Protokoll Forum för VIL-samverkan 22-10-20 läggs till handlingarna. 

§3 Samverkansorganisationen UR och Forum VIL     
Ewa och Tora informerar om KI-Region Stockholms utbildningsråd, dess 
sammansättning av ledamöter nuvarande mandatperiod samt informerar om 
det internat som utbildningsrådet hade i februari. De områden som 
utbildningsrådet identifierat som prioriterade områden att arbeta med 2023 
presenteras:  

o Arbetsgrupper – hur, vilka
o Handledarkompetens
o VIL/VFU/nya lärandemiljöer - fler platser med god kvalitet
o Budget inkl. uppföljning
o Läkarprogrammet
o Utbildningsrådets arbetssätt

Presentationen bifogad. 
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Vattentrappa 
Tora initierar och leder övningen ”vattentrappan” med målet identifiera 
prioriterade områden för Forum VIL att arbeta med under 2023.  

Sammanfattning/resultat av ”vattentrappan” 
o Arbetsgrupperna
o Handledarkompetens
o Interprofessionellt lärande
o Nya VFU-platser/lärandemiljöer

Se även separat dokumentation av ”vattentrappa” och workshop. 

§4 De gemensamma arbetsgrupperna – inkl. WS   
Susanne och Tora presenterar nuvarande arbetsgrupper och deras förslag på 
uppdrag 2023. Utbildningsrådet har godkänt uppdragen och informerat om att 
arbetsgrupperna kommer ses över under året inom samverkan Forum VIL.   
Presentationen bifogad. 

WS om prioriterade områden och de gemensamma arbetsgrupperna 
Deltagarna delas in i tre grupper för att diskutera följande frågor:  

- Ryms prioriterade områden inom arbetsgruppernas uppdrag?
- Ändamålsenliga arbetsgrupper?
- Resurseffektivt?

Summering/resultat av WS: 
En arbetsgrupp ska skapas för att ta fram förslag på övergripande mål på tre års 
sikt utifrån Forum VIL:s fyra identifierade områden. Förslag ska presenteras på 
nästa möte i oktober. Gruppen ska bemannas med ledningspersoner som har 
mandat och kunskap om samverkansorganisationen, en person per lärosäte 
respektive regionen. KI efterfrågar två representanter pga. ansvar för många 
program (32 med VFU). Utsedda personer meddelas till Susanne och Christina 
senast den 15 april.  

Se även separat dokumentation av vattentrappa och workshop. 

§5 Beslut om gemensamma arbetsgrupper och uppdrag 2023 
Ewa informerar om förslag till beslut.  

Beslutas att arbetsgrupperna fortsätter enligt föreslagna uppdrag 2023 och att 
UR i samverkan med Forum VIL under året ser över gruppernas uppdrag och 
sammansättning inför 2024.  

§6 Status process – andelen VFU i sjuksköterskeprogrammen  
Ewa informerar om den pågående processen gällande beräkning av andelen 
VFU i sjuksköterskeutbildningen, och den hemställan om framskjuten deadline 
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för åtgärder som är lämnad till departementet. En mall från utredaren har tagits 
fram för beräkning och SUHF planerar att ta fram en rekommendation så att 
alla räknar på samma sätt. Lärosätena samverkar i detta för att skapa samsyn. 
Tora påtalar vikten av att målet med beräkningen måste vara att ge så lite 
konsekvenser som möjligt. Presentationen bifogas.  
 
Jane påtalar att arbetsgruppen Samordning VIL tidigare gjort en 
sammanställning av kliniska moment i sjuksköterskeprogrammen. Susanne 
mailar filen till Forum VIL.   

 
§7 Dialog om satsningar 2023 – särskilda medel för VFU     

Ewa och Tora informerar om de extra medel riktade mot VFU som staten 
tilldelar lärosäten, regioner och kommuner. Frågan ställs hur medlen planeras 
att användas.  
 
KI - kommer rikta medlen mot att öka handledarkompetensen i kommunerna. 
Kostnadsfria kurser.  
 
MCHS - planerar att göra en kommunsatsning, deltar gärna i ett gemensamt 
arbete kring handledarutbildning i kommuner. Ev. även riktad satsning mot 
primärvård – nära vård. 
 
RKH - planerar att rikta medlen mot att starta fördjupningskurs i handledning, 
nivå 2. Ger idag handledarutbildning 7.5 hp. 
 
SHH - ingen information idag. Har viss uppdragsutbildning för barnmorskor.  
 
Dialog följer om kommunsamverkan och behovet av övergripande 
överenskommelser. Frågan lyfts om att samverka med alla lärosätena kring 
kommunsamverkan. På KI pågår ett kommunprojekt med Stockholms stad och 
Huddinge kommun som KI har skrivit avtal på en övergripande nivå som 
omfattar samverkan inom utbildning, forskning och samhällsutveckling. 
 
Regionen fick del av statsbidrag förra året för genomförd utökning av VFU, 
beslut meddelades i december. Medlen fördelades ut baserat på antal VFU-
veckor. Regionen har ansökt om statsbidraget även i år, besked kommer i april.  

 
§8  Information om översyn av AKA-funktionen          

Tora informerar att regionen kommer att genomföra en AKA-översyn under 
året. Christina Sundman leder arbetet. Presentationen bifogad.  

 
§9 Övriga frågor                              
 AKA-funktionen – hur stötta AKA så det fungerar på kliniken 

Dialog följer om AKA. Ewa informerar om KI:s föreslagna stödfunktioner inom 
KI för AKA. AKA:s funktion är ofta riktad mot studenter från flera lärosäten. 
Mötet avvaktar med planering av ett stort gemensamt AKA-möte. 
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Gemensamma AKA-möten inom vissa områden uppmuntras, såsom de båda 
specialistutbildningarna IVA respektive de båda barnmorskeprogrammen.  

Nästa möte 
Den 10 okt kl. 13-16, fysiskt möte, Lindhagensgatan 98 

Vid protokollet 

Susanne Kalén 

Justeras Justeras 

Ewa Ehrenborg Tora Almquist 
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Protokoll Forum för VIL-samverkan den 10 okt 2023 

 
Deltagare:  Ewa Ehrenborg, KI, ordförande 

Tora Almquist, Region Stockholm 

Anna Carin Wahlberg, KI 

Susanne Georgsson, Röda Korsets Högskola  

Cecilia Larsdotter, Sophiahemmet Högskola  

Ingrid Hellström, Marie Cederschiöld högskola (ersatte Malin Olsson) 

Christina Joos, KI 

 Susanne Kalén, Region Stockholm 

 
 
§1 Välkomna, utseende av ordförande och justeringsperson  

Tora utses till ordförande för dagens möte. Ewa utses att tillsammans med Tora  
justera dagens protokoll. 

 
§2 Föregående protokoll      
 Protokoll Forum för VIL-samverkan 23-03-23 läggs till handlingarna.  
 
§3  Information från Utbildningsrådet   

Tora informerar att Utbildningsrådets nästa möte den 12 okt. har samma fokus 
som dagens möte med Forum VIL: arbetsgrupperna, kvalitetsuppföljning VIL, 
AKA-genomlysningarna, genomlysning av GU-ALF mm.  
 
Ewa informerar om den arbetsgrupp/task force som tillsatts av KI-Region 
Stockholm ledningsgrupp efter Vetenskapsrådets ALF-utvärdering och 
Socialstyrelsens utvärdering av universitetssjukvården. Områden att arbeta 
vidare med är bland annat handledarutbildning, karriärvägar, karriärmiljöer, 
pedagogiska kompetensmodellen dess implementering i vården. Områdena tas 
vidare inom grupperingar med både KI och regionrepresentanter som 
deltagare. Regionen har utsett två verksamhetschefer på Karolinska 
universitetssjukhuset att delta i arbetet. Ewa deltar och företräder både KI, UR 
och Forum VIL. Nästa möte är den 17 oktober.  
 
 

§4 Information från Regionala vårdkompetensrådet  
Tora informerar att organisationen börjar hitta sin form. Ordförandena i de 
regionala råden har inlett möten samt att möten sker med det nationella rådet. 
Prioriterade områden är samverkan för att möta behov av kompetens, 
kommunal VFU, behov av specialistsjuksköterskor och utbudet av 
utbildningsplatser för specialistsjuksköterskor.  
 



        
 

FoUU-samverkan 
Utbildningsrådet 
Forum för VIL-samverkan 

 

           
 
 

     
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 

2 
 

Utredningssekreterare Ida Asplund deltog på förra mötet och presenterade då 
bilder från utredningen Samordnat arbete för fler platser för 
verksamhetsförlagd utbildning i sjuksköterskeutbildningen. Slutrapportering 
sker i december. Förslaget om utbildning som ett krav i hälso- och 
sjukvårdslagen kommer inte att drivas vidare. Utredningen kommer att föreslå 
ett VULF-avtal omfattande sjuksköterske- och specialistsjuksköterske-
utbildning. En organisation föreslås vilken skulle bli parallell med ALF-
organisationen. Specifika frågor har inkommit från Ida om privata vårdgivare, 
vilka är besvarade av KI, regionen, MCSH med en samstämmig bild.  
Regionen kommenterade VULF- förslaget med att det finns en stabil 
organisation i Stockholm utifrån ALF-avtalet. Forskningsmedel inom VULF ses 
som positivt men borde inte bara omfatta en profession. Fler doktorander 
behövs för lärosätenas kompetensbehov. Hur VULF-avtal i sig kan utöka antalet 
VFU-platser inom ssk-programmet är inte tydligt. VULF omfattar även 
kommunerna vilket uppfattas positivt.  
 
  

§5  Andelen VFU i sjuksköterskeprogrammen    
Tora inleder och efterfrågar statusuppdatering från lärosätena om processen 
avseende tillägget i högskoleförordningen att minst 1725 timmar av 
sjuksköterskeutbildningen ska vara VFU.  
Anna Carin, KI: arbetar med att definiera VFU enligt de nätverk som finns. Ny 
utbildningsplan är gjord utan större förändringar i innehåll, men med nya 
beskrivningar i kursplaner. Inväntar nya examensmål innan de tar fram en ny 
utbildningsplan.  
Ingrid, MCHS: har nu 34 veckor + 2 dagar VFU. Ev. öka något inom PV, 
reviderar också utbildningsplanen, inget ökat behov identifierat.  
Susanne G, RKH: har räknat om utifrån SUHF:s information, gör ny beräkning 
nu inför ny programplan. Bedömer att det inte blir någon nämnvärd ökning.   
Cecilia, SHH: behöver öka några enstaka dagar, utveckling av case-metodik, nya 
aktiviteter byggs in i nya programmet. Nya programmet har inte mer VFU än 
det gamla.  
 
Tora lyfter vikten av samverkan när utbildningsplaner görs om för att skapa 
optimala studentflöden och att VFU-platser kan användas fullt ut. Nya 
lärandemål kan generera nya VFU-miljöer och VFU-platser.  
 

 
§6 Statsbidrag riktade mot VFU 2023       

Tora inleder dialogen om lärosätenas och regionens användning av de 
statsbidrag som tilldelats lärosäten, regioner och kommuner och som är riktade 
mot VFU.  
 
Tora, regionen: tilldelades 32 mkr som fördelats ut till vårdverksamheterna i 
relation till antal VFU-veckor VT23. Viss del av medlen finns kvar centralt, för 
att bland annat användas till en inspirationsdag om VFU. 
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Ingrid, MCHS: tilldelades ca 2 mkr, används till att öka tillgången av VFU-
platser inom kommunen, samt till samverkansfrågor. 
Anna Carin, KI: tilldelades 2,4 mkr, satsar på handledarutbildning i 
kommunerna, inom kommunprojektet. 
Susanne G, RKH: tilldelades 1,9 mkr, har tillsatt kliniska lektorer, en mot 
regionen och en mot kommun. Utvecklar handledarutbildningen 7,5 hp.  
Cecilia, SHH: tilldelades 2,1 mkr, utvecklar handledarutbildning, medlen går in 
i HST-ersättningen då SHH har lägst ersättning för att driva utbildningen.  
SHH har även fått 18 mkr för utökad utbildning. Oklart hur det ska användas 
och hur/om det påverkar VFU.  
 
 

§7 Inspirationsdag med fokus på VFU den 24 nov   
Tora informerar om den inspirationsdag om VFU som regionen bjuder in till 
den 24 november på Södra Teatern. ” Save the date” har skickats ut, program 
och anmälningslänk skickas ut inom kort för att spridas vidare till berörda och 
intresserade. Föreslås att efter utvärdering ta ställning till om det kan vara ett 
återkommande event.  
 
 

§8  Pågående processer om AKA     
a) KI:s AKA-projekt      
Anna Carin informerar om KI:s pågående AKA-projekt som innebär att skapa 
samsyn inom KI om AKA-funktionen och att utveckla en KI-intern 
stödorganisation för AKA. Föreslagna stödfunktioner är AKA-samordnare på en 
övergripande nivå och AKA-promotorer på programnivå. KI har ca 140 AKA-
avtal. Anna Carin är ordförande för styrgruppen. En extern referensgrupp är 
utsedd och kommer att kallas till ett första möte i höst. Bilderna bifogas.  

 
b) Regionens genomlysning av AKA-funktionen   
Susanne informerar om regionens AKA-genomlysning som genomförts av 

Christina Sundman.  Genomlysningens utgångspunkter var att beskriva hur 

AKA-funktionen främjar kvalitet i VIL/VFU och studenters lärande, beskriva 

AKA-funktionens styrkor och utmaningar idag samt att undersöka hur det 

pedagogiska uppdraget kan stärkas och organiseras framöver. Fortsatt process 

för tydliggörande av funktionen föreslås ske inom ramen för KI-Region 

Stockholm Utbildningsråd (UR) samt Forum VIL. Rapporten bifogas.  

 
c)    Reflektion och nästa steg    
Dialog följer. Frågor som lyfts är bland annat AKA:s akademiska kompetens och 
vikten av IPL-kompetens, samt att KI:s projekt och regionens genomlysning 
kompletterar varandra.  

 
 
 
 



        
 

FoUU-samverkan 
Utbildningsrådet 
Forum för VIL-samverkan 

 

           
 
 

     
 
 

 
 
 
 
 
 
 

 

4 
 

§9 Aktuell info arbetsgrupper     
 

a) Klinisk färdighetsträning och simulering 
Susanne informerar att uppdragsbeskrivningen för KTC, som är framtagen 
inom samverkan, är förankrad med cheferna på alla fem KTC:er och i 
utbildningsrådet. Som komplement till uppdragsbeskrivningen pågår nu ett 
arbete med att ta fram ett samverkansdokument kring rutiner etc. för 
lärosätenas bokning och användning av KTC. Dialog följer.  
 

b) Kvalitetsuppföljning VIL  
Susanne informerar att arbetsgruppen har i uppdrag att ta fram förslag på 
reviderad modell för kvalitetsuppföljning VIL. Fokus är att minska antalet 
frågor per målgrupp, att fråga efter ”rätt” saker, undersöka om frågorna kan 
kopplas till USV-kriterierna och om uppföljningen kan ingå som del i 
regionens ordinarie uppföljningar. Ev. kan frågor från validerade 
instrument användas. Förslag ska redovisas på Utbildningsrådet i höst. 
 

c) Gemensam halvdag den 30 nov för arbetsgruppernas deltagare,  
Forum VIL och Utbildningsrådet, på Klara Strand.  
Alla arbetsgruppernas deltagare, Forum för VIL-samverkan och 
Utbildningsrådet bjuds in till denna halvdag för att öka transparensen 
mellan grupperna och tydliggöra kopplingen till samverkansorganisationen. 
En del av innehållet är arbetsgruppernas presentation av årsrapporter 2023.  

 
 

§10  Summering av WS - förslag på arbetsgrupper framåt   
Tora och Ewa summerar den workshopserie som genomförts inom Forum VIL 
under hösten med syfte att ta fram gemensamma mål på tre års sikt och att se 
över arbetsgrupperna och deras uppdrag. Tre prioriterade områden har 
identifierats: handledarkompetens, interprofessionellt lärande och nya VFU-
platser/lärandemiljöer. Dialog följer. De tre områdena med övergripande mål 
föreslås ligga som en gemensam grund för samtliga arbetsgrupper. Föreslås 
också att vissa grupper kopplas ihop för synergieffekter. Vissa grupper är av 
förvaltande karaktär medan andra är mer operativa eller strategiska. Några 
grupper kan fungera mer som nätverk. Dialogen om arbetsgrupperna och deras 
uppdrag fortsätter på den halvdag som planeras den 30 nov.  

   
 
§11 Övriga frågor                              
 Inga övriga frågor togs upp.  

 
 
Nästa möte 
Doodle skickas ut inför bokning av 2024 års möten.  
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Vid protokollet 

Susanne Kalén 

Justeras Justeras 

Tora Almquist Ewa Ehrenborg 
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